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EXTRAS 

din stenograma ședinței Senatului din 15 februarie 2023

Doamna Silvia-Monica Dinică:

Mulțumesc, domnule președinte de ședință.

Stimați colegi,

Declarația mea politică de astăzi se referă la programul derulat de către Ministerul Educației și 

numit „A doua șansă”.

De ce mi-am ales această temă astăzi? Pentru că în lege totul pare foarte clar - există 

posibilitatea pentru copiii care au renunțat la școală să se întoarcă la școală prin acest program numit 

„A doua șansă”.

Dacă stăm să numărăm câți copii am pierdut în ultimii ani, de fiecare dată cifrele sunt 

înspăimântătoare. Aseară, când mă gândeam ce să zic în cadrul declarației politice, m-am uitat pe o 

statistică și mi s-a părut foarte relevantă, pentru că ne dă încă o dată dimensiunea acestui fenomen, 

care este de-a dreptul înspăimântător și este o tragedie națională. Peste 14% dintre generațiile de elevi 

care au ajuns în clasa a Viii-a în ultimii zece ani, adică în perioada 2010 - 2020, au abandonat școala. 

O spun rapoartele oficiale privind starea învățământului, rapoarte elaborate de către Ministerul 

Educației. Adică undeva la 320 000 de elevi, adică un oraș de dimensiunea lașiului sau a Clujului. 

Acești copii au ajuns adulți între timp și nu au terminat nici măcar opt clase. Situația este mult mai 

dificilă în mediul rural, unde unul din cinci elevi nu ajunge să termine clasa a Vili-a.

Am intrat, prin urmare, pe site-ul Ministerului Educației. Acolo avem o secțiune unde ni se 

spune foarte frumos că programul „A doua șansă” se adresează adolescenților, tinerilor, adulților 

proveniți din medii sociale diverse și cu vârste variate care nu au urmat sau nu au finalizat 

învățământul primar și gimnazial. Mai mult, aflăm că acest program oferă acestor categorii de 

persoane posibilitatea continuării și finalizării învățământului obligatoriu fără a fi nevoite să-și 

întrerupă eventualele activități profesionale sau familiale în care sunt angrenate. Foarte bine! Dar 

niciun fel de informație concretă despre cum putem beneficia de acest program.

Am început să intru pe site-ul inspectoratelor. Inspectoratul Școlar Dâmbovița are o secțiune 

dedicată unde listează ordinul de ministru, unde listează situația programului, dar ce credeți? La 

nivelul anului școlar 2020 - 2021, iar unitățile de învățământ sunt, nici mai mult, nici mai puțin, cele 

care au derulat programe din „A doua șansă” din 2017 - 2018. Niciun cuvânt sau nici măcar un buton 

despre unde putem să găsim informații dacă vrem să ne înscriem acum în acest program. Pe site-ul 

Inspectoratului Botoșani aflăm un element și mai interesant - această înscriere se poate face doar de 



două ori pe an: 15 septembrie și 30 ianuarie. Dacă ați ratat aceste date, uitați-vă la următoarele șase 

luni și pregătiți-vă să vă înscrieți doar în acele zile.

Mai mult decât atât, ni se spune că înscrierea se face la secretariatul unei unități de învățământ 

de tip gimnazial ori liceu cu profil tehnic și profesional. Ce credeți? Vreunul din inspectorate ne spune 

care sunt aceste unități pentru a ne putea înscrie? Nu. Nici gând.

Și, mai mult decât atât, ne spun că se pot înscrie la cursuri toate persoanele care se încadrează 

în condițiile prevăzute de metodologia programului. Și avem aici o listă lungă de certificate pe care 

omul trebuie să și le alcătuiască într-un dosar și, din nou, să prindă acele două zile speciale din an în 

care se poate înscrie, căci unitatea de învățământ poate fi și la 50-100 km depărtare. Cum ajunge acolo 

posibilul beneficiar al acestui program? Nici asta nu ni se spune. Deci toate aceste informații utile 

pentru acești copii care au abandonat școala nu există.

Am ales aceste exemple, dar sunt convinsă că, dacă iau site-urile tuturor inspectoratelor la rând, 

nu găsesc nici număr de telefon de contact, nici o adresă unde se poate înscrie posibilul beneficiar și 

nici gând să știu ce fel de programe se derulează sub acest program, ce fel de specializări și cum aș 

putea mai repede să devin cursant în acest program. Acesta este eșecul Ministerului Educației și al 

inspectoratelor din subordine în a gestiona o problemă deosebit de serioasă.

Vă mulțumesc.

Silvia Dinică, senator Circumscripția nr.42 București


